
9 روزنامه ج��وان |  ش��ماره 7247 8  سه ش��نبه 30 بهم��ن1403 | 19 ش��عبان 1446|

88523060سرويس گفت وگو88523060سرويس گفت وگو

 گفت وگوي »جوان« با دكتر جواد محمدي، رئيس پژوهشگاه ملي
 مهندسي  ژنتيك  و زيست فناوري و عضو شوراي راهبري مجمع جهاني صلح اسلامي 
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موضوع گفت وگوي ما ديپلماس�ي عل�م و فناوري و 
نقش آن در ساخت قدرت ملي است. اگر ممكن است 
اين موضوع را قدري باز كنيد كه اي�ن دو، يعني علم 
و فن�اوري چگونه با ارتباط�ات بين المللي و تعاملات 

منطقه اي و ديپلماسي ارتباط برقرار مي كند؟
من به حديثي از حضرت امير )ع( در نهج البلاغه اشاره مي كنم كه 
العلم سلطان. كسي كه به علم دست پيدا مي كند، فائق مي آيد و به 
قدرت مي رسد. از آن سو كسي كه به آن علم دست پيدا نمي كند، 
طبيعتاً مغلوب مي ش��ود؛ اين يك اصل اس��ت. حالا حوزه علم و 
فناوري در دنياي امروز همين را نشان مي دهد. شما امروز ببينيد 
مهم ترين مؤلفه قدرت نزد كشورهاي قدرتمند دنيا علم و فناوري 
است، يعني اگر مي بينيد كه فلان كشور موشك به فضا مي فرستد، 
فلان كش��ور مي آيد صنايع نظامي و فناوري هاي قوي تأسيس و 
قدرت كسب مي كند؛ همه اينها از مس��ير علم و فناوري است. از 
سويي اگر جمهوري اسلامي ايران در حوزه نظامي توانسته قد علم 
كند و قدر شود تا كس��ي جرأت حمله به جمهوري اسلامي را در 
ذهن خود راه ندهد به خاطر قدرت ايران و جوان هاي ماست كه در 
حوزه علم و فناوري درخشيده اند و توانسته اند كشور را قوي كنند. 
طبيعي است شما وقتي قوي هستيد، مي توانيد مرجع باشيد. وقتي 
در حوزه علم و فناوري به كارآمدي رسيديد ديگران به شما مراجعه 
مي كنند، علاوه بر اينكه در داخل هم به شما مراجعه مي كنند و در 
اين صورت شما هم نياز جامعه تان را پاسخ مي دهيد و هم جوابگوي 
نياز كشورهاي ديگر را در حوزه علم و فناوري هستيد. وقتي در اين 
حوزه قوي شديد علاوه بر مرجعيت، امنيت شما هم در مناسبات و 

ساز و كارهاي بين المللي و ارتباط با قدرت ها تأمين مي شود. 
ش��ما با دقت به پيرامون خودتان نگاه كنيد متوجه مي شويد كه 
در اين دنيا قدرت، حرف اول را مي زند و خيلي از كش��ورهايي كه 
به دنبال زورگويي و استثمار كشورهاي ديگر هستند، در صورتي 
كه در توازن قدرت، شما را ضعيف ببينند، نسبت به بهره برداري از 
منابع تان طمع خواهند كرد. توجه كنيد جمهوري اسلامي ايران 
يكي از كشورهاي ثروتمند دنياست. ما خيلي از ثروت هاي بزرگ 
دنيا از جمله منابع نفتي و گازي، معادن، جن��گل، دريا و صحرا را 
در اختي��ار داريم و اي��ن برخورداري هاي طبيعي باعث مي ش��ود 
كشورهايي كه خوي استكباري دارند نسبت به در اختيار گرفتن 

منابع و ثروت هاي اين كشور طمع كنند. 
ما در منطقه اي زندگ��ي مي كنيم كه از لحاظ ژئوپلتيك بس��يار 
حساس اس��ت. پس اين يك اصل اس��ت كه اگر ما مي خواهيم در 
چنين دنيايي با مختصاتي كه اشاره شد، زندگي كنيم بايد از بعد 

علمي قوي ش��ويم. اينكه تصور كنيم با اتكا و اميد به 
كش��ورهاي ديگر مي توانيم به منشأ و خاستگاه 

قدرت برس��يم يك تحليل غلط و اشتباهات 
محاسباتي مهلك است. اساساً اگر اميد ما 

به غرب بود ما به اين همه پيشرفت در حوزه علمي و فناوري دست 
پيدا نمي كرديم. 

حدود و ثغور تفسير ما از اين اميد بستن چيست؟
مطمئناً با كشورهاي مختلف در اين زمينه همكاري مي كنيم، چون 
همكاري يك اصل است. ما با غربي ها و شرقي ها و دنياي چندقطبي 
همكاري مي كنيم تا منافع ملي م��ان را تأمين كنيم. نه اينكه قهر 
كنيم و ديوار دور خودمان بكشيم، اما اگر اين باور را داشته باشيم كه 
خودمان روي پاي خودمان نمي توانيم بايستيم اين باور غلط است. 
ما با اتكا له جوان هاي خودمان از ظرفيت كشورهاي غربي مي توانيم 
استفاده كنيم، از آسيا و آفريقا. همچنين براي اينكه قوي و قوي تر 
شويم، همين اتفاق هم افتاده اس��ت. الان در دولت جديد امريكا 
علاقه مند هستند و رس��ماً هم اعلام مي كنند كه حاضرند با ايران 
همكاري كنند، چرا؟ به خاطر اينكه ايران قوي شده است. اگر كشور 
ضعيفي بوديم آنها علاقه مندي نشان نمي دادند و همچنان از موضع 
قدرت مي خواستند با ما صحبت كنند. خب اين قوي شدن در وهله 
اول بايد در حوزه علم و فناوري باشد. حالا وقتي از بعد علمي قوي 
ش��ديد دولت ها يك طرف اين ديپلماسي قرار مي گيرند و ملت ها 

طرف بسيار مؤثري هستند كه نبايد مورد غفلت قرار گيرند. 
يعني اتكا نكردن صرف به ديپلماسي سياسي؟

بله ما ديپلماسي سياسي داريم؛ از آن طرف ديپلماسي عمومي و 
ازطرف ديگر ديپلماسي علم و فناوري يا ديپلماسي نخبگاني. اين 
ديپلماسي نخبگاني و علم و فناوري يك نوع ديپلماسي با عمق نفوذ 
بسيار بالاست. ديپلماسي فرهنگي نيز همين طور. شما مي رويد 
در دل ملت ها و پيام فرهنگي ما از طريق ديپلماس��ي فرهنگي و 
علمي مي تواند منتقل شود، چون شما به حياط خلوت كشورهايي 

مي رويد كه فكر نمي كنند ما تا اين حد عمق نفوذ داشته باشيم. 
منظورتان تعام�لات نهادها و ش�خصيت هاي علمي 

است؟
بله، يكي از انواع ديپلماسي ها، ديپلماسي فرهنگي است كه بتوانيم 
با ملت ها دادوس��تدهاي فرهنگي داشته باش��يم. وقتي هم كه از 
دادوستد سخن مي گوييم، يعني يك ارتباط دوطرفه. به اين معنا 
كه نمي توانيم صرفاً دهنده ايده ها و پيام هاي فرهنگي باشيم، بلكه 
در اين ميان به ايده هاي طرف مقابل هم گوش مي دهيم، مي بينيم 
و از آنها استفاده مي كنيم. من نقاط مثبت طرف مقابل را مي بينم و 
استفاده مي كنم و در مقابل نقاط مثبت خودم را هم ارائه و فرصتي 
براي ديده شدن در دنيا ايجاد مي كنم، با اين رويكرد خود به خود 

دل ها به سوي ما جذب مي شود. 
مشخصاً در حوزه علم چطور مي توان اين شبكه ها را 

ايجاد كرد؟
زمينه تعاملات با ش��بكه نخبگاني دني��ا بايد فراهم و 
تأمين  ش��ود. اگر بتوانيد زيرس��اخت هاي علمي و 
فناوري خود را قوي كنيد، سراغ تان مي آيند كه 

بياييد با هم ارتباط داشته باشيم. كشورها با همديگر متفاوتند. يك 
وقت مي بينيد سطح علمي كشوري پايين است. يك كشوري تقريباً 
در سطح علمي برابر با شما قرار دارد و كشوري ديگر در سطح بالاتر 
علمي است. حتي كشور بالاتر را هم در نظر بگيريم يك جايي به ما 
نياز دارد، چون من در كشورهاي غربي زندگي كرده ام و به صورت 
تجربه ميداني مي گويم آنها در يك سري حوزه ها با خودشان رقابت 

دارند كه با ما همكاري كنند. 
مثلًا چه حوزه اي؟

حوزه ژنتيك. ما اگر در حوزه هاي علم و فناوري قوي باشيم و بتوانيم 
به عنوان مرجعيت علمي نقش��ي ايفا كني��م، آن وقت مي توانيم 
ش��بكه ارتباطي مان با نخبگاني را ايجاد كنيم كه اصطلاحاً به آن 
ديپلماسي نخبگاني يا ديپلماسي علم و فناوري مي گوييم. باز هم 
ما در اين موضوع با ارتباط دوسويه روبه رو هستيم، چون شما اگر 
بخواهيد با اين زبان جلو برويد كه من از شما برترم و بخواهيد ارتباط 

برقراركنيد خود به خود دافعه ايجاد مي شود. 
چطور به اين زبان برسيم؟

 ما در منطقه مي توانيم اين زبان مش��ترك را ايج��اد كنيم كه ما 
كشورهايي برادر و مسلمان به دنبال بده بستان هاي علمي و فناوري 
هستيم، خب اين ديپلماسي علمي و فرهنگي بسيار ماندگارتر از 
ديپلماسي سياسي است و اين زمينه اي را فراهم مي كند كه حتي 
وقتي ديپلماسي سياسي به مشكل برخورد ما بتوانيم از ظرفيت هاي 
موجود در ديپلماس��ي علمي بهره ببريم. چون شما داريد با عالم 
و نخبه صحب��ت مي كنيد و آن نخبه هم عموم��اً كاري با تحولات 
سياسي ندارد و مي گويد من با اين كشور كه در حوزه علم و فناوري 
حرفي براي گفتن دارد، مي روم مذاكره می كنم و از ظرفيت، تجارب 
و فناوري آنها استفاده می كنم. اين دوطرفه بودن نكته كليدي در 

تعاملات و ديپلماسي علمي و فرهنگي است. 
چقدر تعديل كننده فضاي ايران هراسي است؟

مطمئن باش��يد فضاي ايران هراس��ي را از بين مي برد، چون آنها 
مي خواهند فضاي ايران هراسي را در توده ها ايجاد كنند. ما يك ساز 
و كار رسمي داريم كه وزارت خارجه، سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامي و سازمان هاي مشابه دنبال مي كنند، اما ما نياز به يك ساز و 
كار غيررسمي داريم كه بسيار هم ماندگار است، چرا؟ چون كساني 
كه به دنبال ايران هراسي و اسلام هراسي اند، اتفاقاً به دنبال توده ها 
هستند نه دنبال آن مسيرهاي رس��مي. آن جو مسموم رسانه اي 
كه نمي خواهد صرفاً نخس��ت وزير فلان كشور را از من بترساند، او 
مي خواهد ذهنيت مردم دنيا و افكار عمومي را طوري مديريت كند 
كه عليه منافع ملي و تصوير واقعي جمهوري اسلامي باشد. هدف آن 
سمپاشي هاي تبليغاتي، بيش از تحت تأثير قراردادن رئيس جمهور 
و وزير فلان كشور است. هدف، توده ها و افكار عمومي است تا تصوير 
غلطي از جمهوري اسلامي ايران در افكار عمومي آن جامعه و افكار 

نخبگاني ايجاد كند. 
در چنين فضايي ديپلماس��ي علمي و فناوري مي تواند اين تصوير 
مخدوش را اص��لاح كند. وقت��ي نخبگان مي آين��د واقعيت هاي 
جمهوري اسلامي ايران را مي بينند، ذهن شان كاملاً عوض مي شود. 
شما يك استاد دانش��گاه را مي آوريد دس��تاوردها و واقعيت هاي 
جمهوري اسلامي ايران را مي بيند و مي گويد من فكر ديگري درباره 

اين جامعه داشتم. 
اين گزاره از تجربه و مشاهده تان مي آيد؟

من اين عكس العمل ها را بارها و بارها تجربه كرده ام. زماني كه ما در 
خارج از كشور بوديم براي همايشي در ايران استادمان از اروپا را به 
كشور دعوت كرديم. وقتي استادمان آمد، گفت من فكر نمي كردم 

ايران اينطور باشد؛ تصوير ديگري از ايران داشتم. 
چه تصويري؟

آنقدر مخدوش اس��ت كه حتي نخبه ها را مي ترسانند و به تبع آن 
نخبه ها مي ترسند كه به ايران بيايند. 

مثلًا چه ترسي؟
فكر مي كنند پای شان را به ايران بگذارند در ايران دستگير مي شوند. 
بعد مي آيند ايران و مي بينند چقدر با محبت با آنها برخورد مي شود. 
ميهمان نوازي ايراني ها در آن همايش از سوي استاد ما مايه  شگفتي 
بود كه چقدر اينجا آدم را تحويل مي گيرند. عين حرف او اين بود كه 

ما به اروپا و امريكا مي رويم اينطور آدم را تحويل نمي گيرند. 
ظرفيت نهادهاي علمي ما براي اينك�ه اين تعاملات 
و ارتباطات ش�كل بگيرد، چگونه اس�ت؟ يك وقتي 
مي گوييم م�ا در اين زمين�ه ضعف ج�دي داريم، اما 
يك وقت نه! مي گويي�م اين ظرفيت ها وج�ود دارد، 
اما ما نتوانس�ته ايم يا نخواس�ته ايم از اين ظرفيت ها 

استفاده كنيم. 
در برخي از ظرفيت ها وضعيت ما بس��يار خوب است و واقعاً رقيب 

امريكا و اروپا هستيم. 
مثلا؟ً

همين زيس��ت فناوري، ژنتيك و انرژي هس��ته اي. اتفاق��اً ما در 
حوزه هايي كه تحريم هس��تيم دس��تاوردهاي مان خيلي بيشتر 
از حوزه هايي اس��ت كه در آن تحريم نيس��تيم. مث��ال مي زنم. ما 
در خودرو تحريم نيس��تيم، اما ببينيد كه امروز در چه جايگاهي 

هس��تيم. در انرژي هس��ته اي و بيوتكنولوژي تحريم هستيم. در 
حوزه هاي فن��اوري بالا - هاي ت��ك - تحريم هس��تيم و نوعاً با ما 
همكاري نمي كنند، ام��ا ما در اين زمينه ها رش��د كرده ايم و روي 
پاي خودمان ايستاده ايم. اتفاقاً ما در حوزه هايي كه تحريم هستيم 
حرف هاي بسياري براي گفتن داريم و با كشورهاي پيشرفته دنيا 
رقابت مي كنيم و اين فضا زمينه اي را فراهم مي كند كه ما بتوانيم 
با استفاده از ديپلماسي علمي با توده ها و نخبگان ارتباطات خوبي 
برقرار كنيم. آنها امروز مي دانند كه جمهوري اسلامي ايران در چه 
فشارهاييست، اما به رغم آن فشارها چقدر پيشرفت كرده است. پس 
اين زمينه ها بسيار فراهم است. فقط بايد مديران ما اولاً اين باور را 
داشته باشند؛ دوم انگيزه اين كار را در خود بپرورانند و سوم، توان 
و تجربه خود را به كار ببندند، چون ممكن است كسي باور و انگيزه 

داشته باشد، اما توان اين كار را نداشته باشد. 
مديران بالادس�تي ما چقدر به اهمي�ت اين موضوع 

واقف هستند؟
اساساً س��ند ديپلماس��ي علم و فناوري كه ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي در راستاي تعاملات بين المللي جمهوري اسلامي ايران 
تصويب كرد به دستور مقام معظم رهبري بود. حضرت آقا به اهميت 
موضوع واقف هستند و اگر اشتباه نكنم سال 95 بود كه به شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي مأموريت دادند و اين سند سال 96 در شورا 
به تصويب رسيد و مبناي بسيار خوب دوطرفه است، ارزيابي من 
اين است كه مسئولان عاليرتبه ما به اين موضوع و اهميت آن واقف 
هستند اما چالش ما در رده هاي پايين تر است. وزير كه نمي تواند 
تعاملات بين المللي برقرار كند، او زمين��ه را مي تواند فراهم كند. 
رئيس دانشگاه و استاد دانشگاه ما بايد در اين زمينه فعال و پيشقدم 
باشند. مديران بين المللي و رؤساي دانشگاه و استادان ما هستند كه 
مي توانند از ريل گذاري كه شوراي عالي انقلاب فرهنگي و نهادهاي 

بالادستي انجام داده اند، استفاده و اين تعاملات را برقرار كنند. 
يعني در س�طوح پايين تر يك س�ري موان�ع ذهني 

است؟
بله. يك اتفاق به خودي خود كه روي نمي دهد. شما بايد براي آن 
برنامه ريزي كنيد و آن شاخص هايی كه گفتم در اين باره موضوعيت 
دارد. اين باور در من بايد باشد كه مي توانم از مسير ديپلماسي علمي 
اهداف جمهوري اسلامي را تأمين كنم. خب اين در آموزه هاي دين 
ما و در اهداف نظام وجود دارد كه شما برويد و به ملت ها و كشورها 
و نوع انس��ان ها كمك كنيد. در قوانين و ضوابط ما هم وجود دارد. 
مطمئن باشيد تأمين منافع ملي ما در تحقق ديپلماسي علمي و 
فناوري است. ما اگر واقعاً دنبال منافع ملي مان هستيم از ديپلماسي 
فرهنگي استقبال كنيم. هر زمان كه ما به دل ملت ها و شبكه هاي 
نخبگاني رفتيم، نتيجه گرفتيم و اتفاقاً اين ملت ها و ش��بكه هاي 
نخبگاني هستند كه مي توانند در نفوذ و كارآيي ديپلماسي سياسي 
ما اثرگذار باشند. وقتي شما مي رويد و تعاملات علمي را با يك كشور 
دوست ايجاد مي كنيد، مي بينيد خانواده آن رئيس جمهور، وزير و 
نماينده مجلس افراد علمي هستند و وقتي شما اين تعاملات را ايجاد 
مي كنيد طرف وقتي سر سفره غذا نشسته مي گويد من ايران رفته ام 

و ديده ام به چه پيشرفت ها و تحولاتي رسيده اند. 
و خواه ناخواه روي ذهنيت آنها اثر مي گذارد. 

بله و طرف مي گويد واقعاً ايران اين است؟ در اجلاس »نم« � جنبش 
عدم تعهد � كه چند سال پيش در سالن اجلاس سران برگزار شد 
رؤساي جمهور و نخس��ت وزيراني كه به ايران آمده بودند تعجب 
مي كردند و مي گفتند ما نمي دانستيم ايران اين قدر پيشرفته است. 
نمي دانستيم فضاي علمي ايران اينگونه است. شما نوجه كنيد اين 
سخنان از زبان يك رئيس جمهور و نخس��ت وزير بيرون مي آيد و 
اين نشان مي دهد كه ما چه وظيفه مهمي در اين زمينه داريم كه 
ظرفيت هاي علمي و فناوري مان را در يك ديپلماسي پويا به خارج 

از مرزهاي خودمان نشان دهيم. 
نهادهاي علمي و پژوهش�ي ما چه نيازي به بازخواني 
تلقي خودش�ان درباره مأموريت هاي خ�ود از جمله 

شيوه انعكاس فعاليت هاي خود دارند؟
جهاد تبيين آنطور كه بايد و شايد در كشور ما جاري و ساري نيست. 
يك عده كار مي كنند منعكس نمي كنند. يك عده كار نمي كنند، اما 
هياهو و سر و صدا مي كنند. ما بايد آن اندازه كه كار مي كنيم خوب 
منعكس كنيم، يعني انعكاس فعاليت هاي مان به عنوان مأموريت 
جدي تك تك دس��تگاه ها باش��د. خب اين خيلي مهم است. شما 
وقتي فعاليت هاي تان را خوب منعكس مي كنيد مطمئن باشيد هم 
فضاي داخلي را پوشش می دهيد و هم اثرات آن به آن فرد خارجي 
هم مي رسد. شما مردم خودمان را در نظر بگيريد، حتي مسئولان 
مان را؛ مسئولان هم كه مي گويم از اول انقلاب تا الان است. ما اول 
بايد به خودمان بگوييم و براي خودمان واضح و شفاف كنيم كه چه 

كرده ايم و به كجا رسيده ايم. 
ش�ايد ما نتوانس�ته ايم با تبليغ�ات رابطه درس�تي 
برق�رار كني�م و علي�ه آن جبهه مي گيريم. س�عدي 
مي گويد: »مش�ك آن اس�ت كه خود ببويد نه آن كه 
عطار بگويد.« ش�ايد اين ذهنيت در ما وجود دارد كه 
وقتي به سمت تبليغات مي رويم ديگر آن آدم كاري و 

ساعي نيستيم. 
وقتي من مي خواهم خودم را تبليغ و بحث شخصي خودم را دنبال 
 كنم اين يك چيز است. خب در اين حوزه لازم است كه من تواضع 
به خرج بدهم و دنبال اينكه خودم را نمايش بدهم، نباشم، اما يك 
وقتي اين تبليغ براي نظام است. اينجاس��ت كه مأموريت ماست 
كه براي نظام تبيين و تبليغ كنيم. اينكه ما واقعيت ها را آنگونه كه 
است � نه اينكه مبالغه كنيم. � منعكس كنيم نه خلاف اخلاق عمل 
كرده ايم و نه خلاف منطق. از طرفي توجه كنيد كه ما به هر حال در 
بطن يك جنگ تركيبي پيچيده قرار داريم و دشمن صبح تا شب 
تلاش مي كند كه بگويد اين نظام ناكارآمد اس��ت و از هر ظرفيتي 
كه شما فكر كنيد براي رسيدن به چنين هدفي استفاده مي كند، از 
شبكه هاي اجتماعي، فضاي مجازي، رسانه ها، از شبكه هاي نفوذي، 
از پخش ش��ايعه، آنها مدام از چنين فضايي استفاده مي كنند كه 
بگويند اين نظام ناكارآمد است و بايد نظام جايگزيني تعريف شود. 
با چنين رويكردي نقاط ضعف ما را بزرگنمايي مي كنند، با دروغ زير 
پوست آن نقاط ضعف مي دمند كه بسيار بزرگ تر از اندازه واقعي شان 
به نظر برسد. در واقع از محمل واقعيت استفاده مي كنند، اما حجمي 
به آن مي دهند كه واقعي نيست. اين همان جنگ نرم است تا كاري 
كنند كه مخاطب آنگونه كه او مي خواهد فكر كند. حالا ما در اين 
جنگ نرم كه به شكل جدي درگير هستيم � و به يك معنا مي شود 
گفت حتي از جنگ نرم هم گذش��ته ايم و وارد جنگ هوشمندي 
شده ايم كه تركيبي از جنگ نرم و سخت است. نبايد كوچك ترين 
تعللي در نشان دادن ظرفيت ها و دستاوردهاي خود داشته باشيم. 
دشمن تلاش مي كند كه ذهن مخاطب شما را متأثر كند و در اختيار 
بگيرد. شما بايد دقيقاً آن مسيري كه دشمن مي خواهد، طي كند، 
بشناسيد، يعني اگر او تلاش مي كند كه بگويد اين نظام ناكارآمد 
است و اين پيش فرض را با دروغ و فرياد القا كند ما بايد واقعيت ها و 
پيشرفت هاي خودمان را اول براي مردم و مسئولان خودمان  در ثاني 

در تعامل با ديگر ملت ها و نخبه هاي دنيا تبيين كنيم. 
آقاي دكتر! شايد يكي از موانع اين است پيشرفت هايي 
كه ما انجام داده ايم مثلًا در حوزه هس�ته اي، صنايع 
موش�كي، ژنتيك و نانو حوزه هايي نب�وده كه خيلي 
ملموس ب�ا زندگي عادي م�ردم ارتباط برق�رار كند. 
مردم با حوزه هايي در ارتباط هستند كه اتفاقاً در آنجا 
آن پيشرفت ها روي نداده اس�ت. مثلًا مردم صبح تا 
شب با خودرو در رابطه اند و كيفيت خودروهاي توليد 
داخل در مقايسه با كشورهاي پيشرفته پايين است 
و انتظارات را برآورده نمي كند يا مثلًا در پارامترهاي 
اقتصادي نتوانسته ايم به مدلي از فعاليت هاي اقتصادي 
برس�يم كه حداقل هايي از امنيت رواني را در جامعه 
تأمين كند، در اغلب سال ها تورم ايران دو رقمي بوده 
و خب اين بيماري مزمن اثر فرسايش�ي روي جامعه 

داشته است. 
يك سري پيشرفت ها هس��تند كه مردم به صورت روزمره با آن در 
ارتباطند، اما چون مدام و به تدريج با اين پيش��رفت ها در ارتباط 
بوده اند، زياد لمس نمي ش��ود. چند وقت پيش يكي از كشورهاي 
اطراف بودم. ديدم امريكا بيش از 20 س��ال است كه بر اين كشور 
سوار است و حتي پول حاصل از صادرات اين كشور به حساب امريكا 
مي آيد و در واقع امريكا تعيين مي كند اين پول كجا هزينه ش��ود. 
شما ببينيد در همين كشور هنوز زيرساخت آب و برق و گاز وجود 
ندارد. كشوري كه ثروتمند است، اما امريكا بر آنها مسلط است، در 
طول روزها بارها برق مي رود، گاز ندارند و كپسول ها را بايد بر دوش 
بگذارند و وضعيت آب شرب قابل قبول نيست، مثل وضعيتي كه ما 
40،50 سال پيش داشتيم. آنها متوجه نيستند چه زيرساخت هايي 
با اين ثروت مي توانند، فراهم كنند. الان ما همه اين زيرساخت ها 
را داريم، اكثر روستاهاي ما جاده آسفالته دارد. اكثر روستاهاي ما 
برق، تلفن و اينترنت دارد. اكثر روس��تاهاي ما گاز، آب و برق دارد. 
اينها زيرساخت هايي هستند آنقدر مردم ما با آن سرو كار دارند كه 
يادشان نمي آيد چند دهه پيش وضعيت چگونه بود. اينكه در قرآن 
مدام مي گويد »فذكر / تذكر بدهيد و به ياد بياوريد« به خاطر همين 
موضوع است چون اساساً انسان فراموشكار است. اينكه به ما گفته 
شده كه پنج بار در روز نماز بخوانيد 10 بار بگوييد اياك نعبد و اياك 
نستعين كه يادتان نرود كه چه كس��ي هستيد. مسئله اينجاست 
كه ما يادمان م��ي رود كجا بوديم. يادمان مي رود تعداد اس��تادان 
و دانش��گاه هاي مان كجا بود و اكنون به كجا رس��يده ايم. ما اصلًا 
شركت دانش بنيان نداش��تيم، اما الان شما وضعيت شركت هاي 
دانش بنيان م��ان را ببينيد. ش��ما وضعيت توليد و ص��ادرات را با 
قبل انقلاب نمي توانيد، مقايس��ه كنيد. حالااي��ن محصولاتي كه 
مي فرماييد چون مبتني بر فناوري بالاست مردم به صورت عام با 
آنها سروكار ندارند. كساني هم كه با آنها سروكار دارند، يادشان رفته 
كه قبلًا برق و گاز و آب لوله كشي و جاده و اينترنت جزو آرزوها بوده 
اس��ت. چند درصد مردم ما قبل انقلاب سواد داشتند؟ 42 درصد، 
الان چقدر شده است؟ چند درصد روستاها برق و تلفن و آب و گاز 
داشتند، حتي شهرها؟ من يادم مي آيد در همين تهران اوايل انقلاب 
براي آب خوردن از شيرهاي فشاري استفاده مي كردند. اينها براي 

ما عادي شده است. مردم ما به صورت روزمره با صنايع فناوري بالا 
سروكار ندارند، اما وقتي كسي مريضي دارد و راديو دارو براي مريض 
سرطاني لازم دارد اين پيشرفت ها آنجا خودش را نشان مي دهد. 
وقتي شما به قدرتي مي رس��يد كه امريكا و اسرائيل جرأت حمله 
به ش��ما را ندارد، آنجا قدرت خودش را نش��ان مي دهد. اينها جزو 
مؤلفه هاي قدرت ماست؛ حالا دشمن چه مي كند با همان فضاي 
مجازي و تبليغات جلو مي آيد تا اين باور مشترك و موهوم را ايجاد 

كند كه همه چيز از دست رفته است. 
به هر حال اين نوسانات معيشتي قابل انكار نيست. 

از زمان آقاي احمدي نژاد به بعد س��فره مردم ب��ا دلار گره خورد. 
قبل از آن كس��ي به فكر دلار نبود. قيمت دلار بالا مي رفت و مردم 
زندگي خود را مي كردند، اما از آن زمان يك التهاب رواني و خبري 
در جامعه ايجاد كردند، يك جنگ رواني راه انداختند كه تا امروز 
ادامه پيدا كرده است. حالا اينكه نرخ دلار و ارزش پول ملي ما كنترل 
نمي شود، بحث مجزايي است و بايد با متخصصان امر صحبت كرد 
كه مسئله ما كجاست، اما قطعاً قابل كنترل است. يا مثلاً مي پرسيد 
چرا كيفيت ماشين هاي ما اينگونه است؟ اين مسئله هم قابل حل 

اس��ت. اگر ما مي خواهيم كيفيت خوبي در توليدات صنعتي خود 
داشته باشيم بايد نقش بخش خصوصي مان را قوي كنيم تا وقتي 
كه مديران خودروسازي بزرگ ما دولتي و كارمند دولت باشند ما 
عملاً آن رشد را تجربه نخواهيم كرد چون طرف 100 رنگ و رقم هم 
خطا كند، نگران نيست چون مي گويد نهايتاً مرا بركنار مي كنند، اما 
توجه كنيد بخش خصوصي در چنين فضايي زيست نمي كند. او به 
جد نگران سرمايه اش است و مي گويد اگر من ضرر كنم چه كسي 
قرار است ضرر و زيان مرا بدهد. در همين صنعت خودروسازي يكي 
از دوستان من مي گفت من چندين سال پيش زنگ زدم و با مدير 
يكي از خودروس��ازهاي دولتي كار داشتم. گفتم فلاني كجاست؟ 
گفتند به آذربايجان رفته است. گفتم آنجا چه كار مي كند؟ گفتند 
براي سرمايه گذاري رفته است، مي خواهند كارخانه اي در آذربايجان 
تأسيس كنند. خب اگر ما مطالعات دقيقي در اين باره داشتيم، اگر 
صنايع خودروسازي ما خصوصي بودند اين كار را مي كردند؟ آنها 
مي ديدند كه آذربايجان، زمين بازي ايران نيست. تعارف كه نداريم. 
آذربايجان زمين بازي امريكا و اسرائيل است. حالا شما مي خواهيد 
برويد آنجا س��رمايه گذاري كنيد؟ معلوم است كه ضرر مي كنيد و 

زمين مي خوريد. 
ش��ما مي دانيد چند هزار نفر از ي��ك خودروس��از دولتي حقوق 
مي گيرند كه عملًا در آنجا حضور ندارند؟ بالاي 3هزار نفر. خب اگر 
اين شركت خصوصي باشد اجازه چنين كاري داده مي شود؟ اين 
بي انضباطي مالي و فساد در نهايت به ورشكستگي و زيان انباشته 

ختم مي شود. 
اينها درست اس�ت و همه ما هم به شكل مكرر تكرار 
كرده ايم و رس�انه ها و كارشناس�ان گفته اند كه مثلًا 
دولت هيچ وقت تاجر يا صنعتگر خوبي نيست. با اين 

حال چه موانعي در كار است كه اين اتفاق نمي افتد؟ 
برخي از عينك ها و ذهنيت هايي كه ما بر چشم مان زده ايم از چشم و 
ذهن مان بيرون بياوريم، بسياري از اين مسائل حل مي شود. مسئله 
اينجاس��ت كه ما نبايد از حضور و ظهور بخش خصوصي بترسيم. 
آقا هم در سخنراني اخيرش��ان در حضور كارآفرين ها فرمودند كه 
بخش خصوصي براي ما فرصت است، نه تهديد. آن كسي كه ما را 
از بزرگ شدن بخش خصوصي مي ترساند، دو قشر است يا جاهل 
اس��ت يا نفوذي. چون مي داند اگر بخش خصوصي در مملكت پا 
بگيرد مي تواند رفاه، اشتغال و رضايتمندی ايجاد كند، ولي اگر ما 
همه عرصه ها را در اختيار دولت بگذاريم دولت عملًا فلج مي شود. 
دولت تا كجا و كي مي تواند بزرگ شود و به اين روند ادامه بدهد؟ 
يكي از علل وضعيت تورمي همين عيال وار  بودن دولت است. دولت 
هر چقدر به درآمد مي رسد بايد صرف حقوق و دستمزد كند. من از 

شما مي پرسم ژاپن چند ميليون نفر است؟
فكر مي كنم 130 ميليون نفر. 

آن وقت اين ژاپ��ن 130 ميليون نفري دولت چن��د نفره دارد. اگر 
اشتباه نكنم كل پرسنل دولت ژاپن 300 هزار نفر است و مابفي در 
بخش خصوصي فعالند، در حالي كه در ايران حداقل 6 ميليون نفر 

حقوق بگير دولت هستند. 
به خاطر اينكه عملًا بخش خصوصي وجود ندارد. 

ما از بخش خصوصي مي ترس��يم. موضوع اين است كه ما نبايد از 
بزرگ شدن بخش خصوصي بترسيم. اين يك استراتژي كليدي 
اس��ت. اگر انتظار داريم وضع مملكت خوب بش��ود بايد به بخش 
خصوصي اعتماد و البته در اين ميان سيستم نظارتي مان را قوي 
كنيم. خب وقتي ما مي خواهيم تصدي گري ها را به طور كامل در 
اختيار بگيريم از دل اين مقاومت در برابر خصوصي سازي واقعي، 
چاي دبش بيرون مي آيد، شهرام جزايري و بابك زنجاني ها بيرون 

مي آيد. 
در بحث تلقي م�ا از خودكفايي هم ب�ه نظرم نكته اي 
وجود دارد. گاهي تلقي م�ا از درون زابودن به گونه اي 
است كه فكر مي كنيم حالا بايد روي پاي خود بايستيم 
اين روي پا ايس�تادن ما را از تعام�لات و ارتباط هاي 

بين المللي بي نياز مي كند. 
اساساً اين دو لازم و ملزوم هم هس��تند. اگر كسي درون زايي را در 
مقابل ارتباط هاي بين المللي ببيند يا جاهل است يا نفوذي. چرا بايد 
اينگونه فكر كرد؟ اين نوع نگاه نه در دين ما وجود دارد، نه در اسناد 
بالادستي مان، نه در سياست هاي كلان نظام. سياست هاي كلان 
نظام، تعاملات بين المللي و اتكا روي پاي خودمان را تجويز مي كند، 
يعني هم بايد آن فضاي بيروني را داشته باشيم و هم آن درون زايي. 
شما بايد روي پاي خودتان بايستيد و با دنيا تعامل داشته باشيد. 
نمي خواهم بگويم با كشورهاي دشمن، مطمئن باشيد كشوري كه 
20 و چند سال است كشوري را اشغال كرده و در عين حال اجازه 
تأمين و ترميم زيرس��اخت ها را به آن كشور نداده دلش به حال ما 

هم نسوخته است. 
شما روي ديپلماسي علمي تأكيد مي كنيد، اما اينجا 
نهادهاي بالادس�تي از جمله نهاده�اي امنيتي بايد 
خيال دانش�مندان و نهادهاي علمي را راحت كنند، 
چون ممكن است مثلًا يك دانش�مند در يك تعامل 
بين المللي قرار بگيرد، اما از طرف نهاد امنيتي متهم 
شود كه مثلًا اسرار علمي كشور را در اختيار بيگانگان 

قرار داده است. 
ببنيد همه اين جزئيات در اسناد بالادستي ما آمده است كه شما 
چگونه بايد از اسناد علمي كشور كه ممكن است مورد سوء استفاده 
قرار بگيرد، صيانت كنيد و به پژوهشگران، دانشگاهيان و محققان 
آموزش بدهيد. خيلي از استادان ما در اين باره آموزش نديده اند و 
در تله مي افتند، بنابراين اول شما بايد آموزش بدهيد و بعد انتظار 

داشته باشيد مراقبت هاي لازم هم صورت گيرد. 
آيا وزارت علوم و نهادهاي بالادس�تي ذي ربط در اين 

باره محتوايي ارائه كرده اند؟
سندي ابلاغ شده و دانشگاه ها اعم از علوم، بهداشت و دانشگاه آزاد 
موظف هستند در اين باره به مس��ئوليت هاي خود در حوزه صيانت 
عمل كنند تا استادان ما مراقب باشند در تورهاي اطلاعاتي دشمن 
نيفتند و اگر استادي افتاد چطور بتواند از دام دشمن بيرون بيايد. نظام 
براي همه اين موقعيت ها با تأكيد بر تعاملات بين المللي راهكار در نظر 
گرفته است. مهم اين است كه ما آموزش كيفي را در اختيار محققان 
خود قرار دهيم و موضوع را به خوبي به پژوهشگران خود تفهيم كنيم. 
البته اعضاي هيئت علمي ما انصافاً افراد شريفي هستند و در اين باره 
مراقبت مي كنند. بنابراين وقتي موضوع براي شان تبيين شود چه آن 
فردي كه مي خواهد در يك كنفرانس بين المللي شركت كند، چه 
كسي كه مي خواهد به يك فرصت مطالعاتي برود نوعاً كساني هستند 
كه متعهد خدمت به كشور هستند و فقط بايد آموزش هاي لازم در 
اختيارشان قرار بگيرد. حالا ممكن است در اين جمعيت افزون بر 100 
هزار نفر، افراد بسيار معدوي دانسته يا ندانسته در دام بيفتند كه واقعاً 
جزو استثنائات هستند، از اين زاويه ما نبايد كل را فداي استثنا كنيم. 
تجربه اي كه چين در اين زمينه داشته حيرت آور است. 
در عين حال كه مؤلفه هاي امنيتي براي ش�ان جدي 
است و طبيعتاً اجازه جاسوس�ي علمي را نمي دهند، 
اما در عين حال توانسته اند با بازكردن درها و استفاده 
از تجارب دنيا به اين حد از پيشرفت در علم و فناوري 

دست پيدا بكنند. 
بله. شما نگاه كنيد كه چين امروز چه مي كند. محققان و دانشمندان 
خود را به كشورهاي اروپايي و امريكا مي فرستد و مي گويد برويد 
آنجا ياد بگيريد تا وقتي كه قوي شويد؛ وقتي قوي شديد من اينجا 
مشوق هاي بسيار جذابي در داخل كشور قرار مي دهم شما به كشور 
برگرديد و من به صورت كامل پشتيباني مي كنم حقوق، زندگي، 

ماشين و مسكن تان را تأمين مي كنم. 
بعني مهاجرت معكوس نخب�گان، چيزي كه ما امروز 

بيش از هر زمان ديگري به آن نياز داريم. 
البته اينطور نيس��ت كه هر نخبه و تحصيلكرده اي كه از كشور ما 

مي رود، مي رود كه ديگر برنگردد. اتفاقاً بخشي از اين مهاجران به 
يك درجه خوب علمي مي رسند و به كشور برمي گردند. با اين حال 
ما بايد براي بازگشت نخبگان مان به كشور سياست هاي تشويقي 

مناسبي را در نظر بگيريم. 
البته تاكنون اينطور نبوده اس�ت. واقعاً چه انتظاري 
وجود دارد كه مثلًا اميد داش�ته باش�يم يك نخبه با 
حقوق 20ميليون توماني در كشور بماند يا نه از كشور 

خارجي به كشور مراجعت كند. 
همچنانكه نخبه هاي ما در برابر كشور خود وظايفي دارند، ما نيز در 
برابر آنها مسئول هس��تيم. يكي از اين وظايف اين است كه كمك 
كنيم و مشوق بگذاريم كه نخبه ما به مملكت برگردد. نخبگان ما 
هم عموماً تقاضاهاي عجيب و غريب ندارند. امكانات يك زندگي 
معمولي را در اختيارشان قرار بدهيد. اين همه خودرو وارد مي كنيم، 
نمي خواهم بگويم مفت، اما با شرايط مناسبي خودرو يا مسكن را در 

اختيارشان قرار بدهيم. 
واقعاً آنقدر كه سياس��تمداران و سياست بازان ما از مواهب زندگي 

برخوردارند، چهره هاي علمي ما نيستند. 
در حالي كه پيشرفت كش��ورها در گرو حضور و فعاليت نخبگان 
است. خب مسئوليت ما اين است كه مراقبت كنيم كه اين نخبه ها 
را حفظ كنيم. حالا موضوعي كه وجود دارد اين است كه شما يك 
وقت سياستي را اتخاذ مي كنيد كه اين افراد را برگردانيد، دوم اينكه 
اين نخبه ها را حفظ كنيد. ما بايد تدبير كنيم كه اساساً نخبه هاي ما 

نروند يا رفتند برگردند. 
اصلًا اگر اين ش�رايط اتفاق بيفتد مايه دلگرمي براي 
نوجوانان و جوان هاي ماست. اگر ببينند كه كشور به 
آن نخبه ارزش مي دهد او اولاً اين مسير را طي خواهد 
كرد ثانياً به مهاجرت فكر نخواهد كرد. نوجوان ما هنوز 

16 ساله نشده اند مي گويد من مي خواهم بروم. 
اين همان تصويري است كه دشمن ايجاد كرده است. دانشجوي ما 
وارد دانشگاه نشده مي گويد من مي خواهم اپلاي كنم و بروم. چرا؟ 
چون دشمن اين تصوير مس��موم را ايجاد مي كند كه اينجا جاي 
ماندن نيست، حالا ما بايد تلاش كنيم اين تصوير را وارونه كنيم. 
چطور؟ با ايجاد دلگرمي. ما با سياست هاي تشويقي مي توانيم اين 
كار را انجام دهيم. ش��ما خودرو توليد مي كنيد، خانه می سازيد، 
تسهيلات و مشوق هايي براي نخبگان ايجاد كنيد و موانع را از مسير 
برداريد. عضو هيئت علمي در دنيا دس��تكم 5 هزار دلار مي گيرد، 
اينجا چقدر؟ 500 دلار. خب معلوم است طرف در زندگي دست و 
پا مي زند و گير مي كند. راننده بي آرتي 40 ميليون مي گيرد، عضو 
هيئت علمي ما 30 ميليون تومان. خب نخبه ما هم مي گويد من 
مي روم عمان و قطر، 5 هزار دلار مي گيرم، بهترين خانه و ماشين را 

در اختيارم قرار مي دهند. 
من مي خواهم بگويم كه عمده مس��ائل ما مديريتي است. همان 
مديري كه مي گويد مديرعامل فلان خودروساز ما بايد دولتي باشد 
و از ظهور و بروز بخش خصوصي مي ترسد. همان مدير هم مي آيد 
مي گويد عضو هيئت علمي مگر چه كس��ي است؟ مگر تافته جدا 
بافته اند؟ در حالي كه همه جاي دنيا عضو هيئت علمي، نخبه اي 
است كه روي او سرمايه گذاري مي كنند، چون اين سرمايه گذاري 
كه پيشرفت ايجاد مي كند. البته نخبگان فقط اعضای هيئت علمی 

دانشگاه ها نيستند، بايد نگاه خود را نيز وسعت دهيم.
خب چرا ما اين بديهيات را درك نمي كنيم؟

بخش��ي از اين قضيه به جهل بر مي گردد. واقع��اً برخي از مديران 
ما درك درستي از مسائل ندارند. طرف ارزيابي درستي از مسئله 
ندارد چون آگاه نيس��ت. برخي جاها هم ما با نفوذ روبه رو هستيم. 
ما اگر مي خواهيم به عزت برس��يم بدون توجه به نخبگي و دانايي 
نمي توانيم. بنابراين بايد حرمت دانشمندان و آگاهان جامعه را نگه 
داريم، اما وقتي كسي تعبير كاملًا عكسي در اين باره دارد و حرمت 
گذاشتن به نخبه را به تافته جدا بافته بودن تفسير مي كند، خب اين 

واقعاً در مسير پيشرفت كشور اختلال ايجاد مي كند. 
از طرفي ما گاهي باورهاي عمومي نزد عامه و مديران مان داريم كه 
نه با انديشه هاي ديني مان سازگاري دارند نه با الگوهاي اخلاقي، اما 
مي بينيد كه مبنا و پيش فرض تصميم گيري ها قرار گرفته است. اگر 
مي خواهيم كه در ريل گذاري پيش��رفت كشور تسريع ايجاد كنيم 
يكي از اولويت هاي ما بايد همين جا باشد، يعني بررسي و تصحيح 
باورهايي كه مبناي عمل قرار مي گيرند، اما نه نسبتي با سياست هاي 
بالادستي و چشم اندازهاي تعريف شده نظام دارند نه همخواني با 

آموزه هاي ديني و اخلاقي. 
مي دانيد قانوني تصويب شده بود كه اعضاي هيئت علمي مي توانستند 
فرزند دانشجوي خود را به شهر محل اقامت خود منتقل كنند، اما 
آنقدر سر اين موضوع هياهو و جنجال برپا كردند كه آخرسر شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي اين قانون را لغو كرد. اصلًا مبناي بومي گزيني 
كنكور همين است كه هر فرد بتواند در شهر محل زندگي خود درس 
بخواند، اما همين را هم گرفتند. چقدر سر حقوق و دستمزد اعضاي 
هيئت علمي غوغا كردند كه حقوق اس��تاد نمي تواند از 50 ميليون 
تومان بيشتر باش��د. حالا برويد ببينيد ش��ركت هاي زيرمجموعه 
هلدينگ هاي دولتي چقدر حقوق مي گيرند. همين شركت هايي كه 
گاه ضررده هم هس��تند، مي خواهم بگويم آن مدير سواد و انگيزه و 
انديشه اي نداشته كه آن شركت را از حالت زيان دهي خارج و تحولي 
در زيرمجموعه خود ايجاد كند، اما برويد ببينيد همين مديران بعضاً 
چقدر حقوق مي گيرند، اما آيا كسي اعتراضي مي كند؟ آيا جلوي اين 
رويه ها گرفته مي شود؟ اين استاد دانشگاه شماست كه مي تواند آينده 
كشور شما را رقم بزند. اين استاد دانشگاه است كه چرخ پژوهش و 
نوآوري را مي تواند به حركت درآورد و به دانش��جويان خود انگيزه 
ماندن و خدمت كردن به كشور را بدهد، اما ما با اين نخبه ها چطور 
رفتار مي كنيم؟ خب ما نبايد اين فضاسازي ها را ساده و سهل در نظر 
بگيريم. گاهي چنان جريان سازي رسانه اي مي كنند كه آن مسئول 
را هم جلوي عمل انجام ش��ده قرار مي دهند و جرأت تصميم گيري 
درس��ت را هم از او مي گيرند. اصلًا جنگ نرم همين اس��ت. كاري 
مي كنند كه شما به همان چيزي فكر كنيد كه او مي خواهد، همان 

تصميمي را بگيريد كه دشمن مي خواهد آن تصميم را بگيريد. 
آقاي دكتر! من چند روز پيش فوتبال دو تيم باشگاهي 
كشور را مي ديدم. واقعاً سه چهار پاس سالم در هيچ 
كدام از اين تيم ها وجود نداش�ت، ام�ا دريافتي آنها 
ميلياردي اس�ت. كس�ي هم اعتراض كند مي گويند 
ارزش دارد، چون مردم را سرگرم مي كند. يعني ما براي 
سرگرم كردن ارزش ميلياردي قائل هستيم، اما وقتي 

پاي علم وسط مي آيد، لنگ مي زنيم. 
ما قرار است امروز، آينده و پيشرفت كشور را محقق كنيم، بنابراين 

رويكردهاي ما در اين زمينه بايد متناسب با چنين هدفي باشد. 

ما ديپلماسي سياسي 
داريم؛ از آن طرف 

ديپلماسي عمومي و 
ازطرف ديگر ديپلماسي 

علم و فناوري يا ديپلماسي 
نخبگاني. اين ديپلماسي 
نخبگاني و علم و فناوري 

يك نوع ديپلماسي با 
عمق نفوذ بسيار بالاست. 
ديپلماسي فرهنگي نيز 

همين طور. شما مي رويد در 
دل ملت ها و پيام فرهنگي 

ما از طريق ديپلماسي 
فرهنگي و علمي مي تواند 
منتقل شود، چون شما به 
حياط خلوت كشورهايي 
مي رويد كه فكر نمي كنند 

ما تا اين حد عمق نفوذ 
داشته باشيم

ما در حوزه هايي كه تحريم 
هستيم دستاوردهاي مان 
خيلي بيشتر از حوزه هايي 

است كه در آن تحريم 
نيستيم. مثال مي زنم. ما 

در خودرو تحريم نيستيم، 
اما ببينيد كه امروز در 
چه جايگاهي هستيم. 
در انرژي هسته اي و 
بيوتكنولوژي تحريم 
هستيم. در حوزه هاي 
فناوري بالا -  هاي تك - 
تحريم هستيم و نوعاً

 

 با ما همكاري نمي كنند
 اما ما در اين زمينه ها 

رشد كرده ايم و روي پاي 
 خودمان ايستاده ايم.
 اتفاقاً ما در حوزه هايي

 

  كه تحريم هستيم
  حرف هاي بسياري
 براي گفتن داريم

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
ظرفيتي كه مغفول مانده است

ديپلماسي علم  و فناوري 
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 حسن فرامرزي
چشم و گوش ما بيشتر با ديپلماس�ي سياسي و نقش آفريني سياس�تمداران و ديپلمات هاي سياسي در 
فضاي بين المللي آشناست، اما جهان امروز شاهد شكل گيري انواع ديگري از ديپلماسي هاست كه مي تواند 
گره گشاي چالش هاي ما در اين عرصه باشد. از ديپلماسي فرهنگي تا ديپلماسي علمي و فناوري كه مي تواند 
در شناساندن ظرفيت هاي علمي – فناوري و فرهنگي ما به دنيا نقش مهمي ايفا و چهره بين المللي كشور 
را كه با تبليغات مسموم و جهت دار غربي ها مخدوش شده، ترميم كند و در ثاني زمينه ارتباطات علمي و 
فناوري را با نخبگان دنيا تسهيل كند. با دكتر جواد محمدي، رئيس پژوهشگاه ملي مهندسي ژنتيك و زيست 
فناوري، عضو شوراي راهبري مجمع جهاني صلح اسلامي و عضو سياستگذاری انديشكده راهبرد تحول 
درباره ديپلماسي علم و فناوري و نقش آن در ساخت قدرت ملي و ارتباطات جهاني سخن گفته ايم؛ اگرچه 
بخش هايي از گفت وگو متناسب با موضوع مصاحبه نقش نخبگان به بررسي چالش هاي ظهور و بروز نخبگان 

در جامعه ايران هم مي پردازد. 


